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Č. Dotaz Odpověď 

1 

Dobrý den, prosím o upřesnění platby na dojnice – splnění schéma 
se týká všeho uvedeného nebo stačí splnit jen některé? Vyloženě se 
mi jedná o to, zda je nutnost plnit hospodaření  
v ekol.zemědělství? 

Jednotlivá kritéria jsou možnosti, postačuje naplnění jednoho z nich. 
Žádné z nich není samo o sobě povinností, tzn. není nutné mít 
dojnice v ekologickém chovu, postačuje naplnit např. registrace 
k výrobě mléka a mléčných produktů u KVS. 

2 

Jak bude vyřešen případ, kdy žadatel přijde po 1. roce o zelený 
úhor? 

Obecně platí požadavek na dvouleté trvání, ale nově se zavádí 
tolerance. Tolerance se vztahuje na snížení výměry, které nastalo 
po skončení kontrolního období 15. srpna prvního roku trvání 
zeleného úhoru (žadatelům, kteří přijdou o úhor před 15. srpnem, se 
tato výměra posoudí jako nezpůsobilá pro platbu, případně bude 
uplatněna tzv. sankce z předeklarace dle § 12b zákona o SZIF). 
tolerance představuje 25 % původně deklarované výměry úhoru. 
Pokud je snížení do limitu 25 %, má se za to, že podmínky pro úhory 
i vyčlenění neprodukčních ploch byly naplněny a ekoplatba se 
poskytne na celou výměru kultury „U“. V případě překročení limitu 25 
% se snížení výměry vyhodnotí jako nezpůsobilá plocha a o tento 
rozdíl (případně jeho 1,5 násobek) se sníží počet hektarů s kulturou 
„U“. Podmínka vyčlenění neprodukčních ploch se zpětně 
nepřezkoumává, považuje se za splněnou.     
Pozn. výše zmíněné ustanovení o sankci z předeklarace má 
následující pravidla: Je-li rozdíl mezi plochou uvedenou v jednotné 
žádosti pro opatření a zjištěnou plochou větší než 3 % zjištěné 
plochy nebo 4 ha, Fond dotaci poskytne na základě zjištěné plochy 
snížené o 1,5násobek zjištěného rozdílu. (§ 12b odst. 2 zákona o 

SZIF - CmDocument (szif.cz)) 

3 

Kdy bude v PF fungovat aplikace pro automatický výpočet Modelu 
OH? V evidenci hnojení jsou pro to všechny údaje, ale žadatel si 
musí data vytahat a do tabulky zadat sám. Pokud vím, komerční 
programy tuto funkci nabízejí, není to tedy nic, co by nebylo možné 
naprogramovat. 

Technické řešení výpočtu Modelu OH se přizpůsobilo legislativním 
změnám zákona o hnojivech, při kterých byl podstatným způsoben 
upraven harmonogram a rozdělení zemědělců s povinností 
elektronické evidence. V roce 2024 bude výpočet, s ohledem na 
absenci dat, prováděn obdobně jako v roce 2023, nicméně 
výhledově počítáme se zjednodušením a nastavením automatického 
výpočtu.  

https://www.szif.cz/cs/CmDocument?rid=%2Fapa_anon%2Fcs%2Fdokumenty_ke_stazeni%2Fsystemova_navigace%2Fo_nas%2Flegislativa%2F1517223166042.pdf
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4 
Prosím, pokud uživatel přijde o celý DPB se zeleným úhorem z 
důvodu komplexní pozemkové úpravy, bude mít sankci nebo to lze 
považovat za vyšší moc? 

Realizace komplexní pozemkové úpravy je obecně jedním z případů 
vyšší moci. Musí být žadatelem ohlášena a doložena potřebnými 
přílohami, aby bylo možné ji posoudit. 

5 

Pásy podél vodního toku – v říjnu 2023 došlo k aktualizaci toku na 
občasný na geoportále ČÚZK, v LPIS se tato změna nepropsala. Jak 
má zemědělec postupovat v roce 2024 - povinnost ochr. pásu kolem 
toku trvá (dle LPIS)? Nebo bude udělena výjimka? 

Prosíme o opětovné prověření v LPIS (popisovaná změna by měla 
být v LPIS zanesena), viz také informace na odkazu  

Problematika pásů kolem vod | eAGRI  

Případně k dalšímu řešení prosíme o kontakt na adrese 
info@mze.cz. 

6 
Může být zelený úhor opakovaně na stejném půdním bloku? Zelený úhor musí být minimálně dvouletý, ale do ekoplatby byl 

začleněn s předpokladem dlouhodobého trvání, v zájmu podpory 
stabilních prvků v krajině. 

7 

Bylo by možné do budoucna doplnit do řešení pozbytí zeleného 
úhoru, aby se nabyvatel zeleného úhoru za původního žadatele 
zavázal dokončil dvouleté období? Bylo by to jednodušší i pro SZIF, 
který by nemusel kontrolovat dodržení limitu na snížení. 

Dvouleté trvání úhorů se posuzuje podle evidence kultury „U“ a data 
založení úhoru (nově bude součástí údajů v jednotné žádosti). I 
novému uživateli se tak započítá předchozí trvání. 

8 

Prosím o upřesnění, zda podmínka užívání zeleného dvouletého 
úhoru bude splněna, pokud žadatel, který končí svou činnost  
a v roce 2024 převede DPB na jiného uživatele? 

U původního žadatele záleží na důvodech ukončení činnosti – pokud 
by se jednalo o vyšší moc (např. dlouhodobá nemoc), bude mu 
nesplnění požadavku na dvouleté trvání tolerováno na základě 
ohlášení vyšší moci. V opačném případě, tedy při ukončení činnosti 
z vlastního rozhodnutí, bude posuzován rozsah snížené výměry a 
splnění / překročení limitu 25 %. (viz vysvětlení u otázky č. 2). 

Uživateli, na něhož bude DPB převeden, se započítá i rok, kdy úhor 
založil a užíval předchozí žadatel. 

9 
Stále mi není jasné, v roce 2024 budeme mít úhor na trávě (t), můžu 
tedy do 15.8 sklidit nebo ne např někdy v květnu, červnu? 

Úhor nesmí být sklízen od 1. února do 15. srpna. Sklizeň, případná 
pastva je možná až po 15., resp. 16. srpnu. 

10 

Pokud je zrušena výjimka pro přeměnu Sadu z T, pak se ptám, jak 
žadatelé mají postupovat – vlastníci stále stromy sázejí a 
podporujeme v rámci národních dotaci výsadbu ovocných sadů? 

Zrušení výjimky si vymínila Evropská komise v rámci schvalování 
změn pro rok 2024. Výjimka byla zachována v DZES 1, tzn. přeměna 
kultury „T“ na „S“ nebude v podmíněnosti sankcionována, nicméně 
v ekoplatbě na tyto přeměněné hektary nebude na platbu nárok.  

https://eagri.cz/public/portal/mze/farmar/LPIS/novinky/problematika-pasu-kolem-vod
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11 

Prosím o upřesnění: prémiová ekoplatba, sazby 600 EUR/ha, bude 
vyplacena na 2% nadstavbových prvků a také na výměru pásů u 
vody (12 m), ačkoliv tyto pásy nejsou započítané do 2% 
nadstavbových prvků? 

Popsaný postup je správný – prémiová ekoplatba je vyplácena 
na plochu: 

- založených ochranných pásů podél vod (i v širší šíři, 
případně delší délce, než je v LPIS předepsané 
minimum) 

- „nadstavbových“ prvků, kterých musí být minimálně 2 % 
výměry RUG, a jsou zastoupeny nektarodárnými 
liniovými úhory, krajinnými prvky nebo ochrannými pásy 
s nadstavbovými požadavky (zejména směs alespoň 3 
plodin, porost ponechán minimálně do 15. srpna) 

Plochu pásů podél vod není možné do 2 % neprodukčních 
prvků započítat. 

12 
Prosím, jak bude podmínka rotace posuzována u jahodníku (zůstává 
na ploše 5 až 6 let) 

Víceleté plodiny jsou z podmínky rotace plodin vyňaty. 

13 

Musí žadatel na DPB z kulturou R, na kterém je povinnost vymezit 
ochranný pás kolem vodního toku tento pás vytvořit i v případě, kdy 
je na DPB zaseta od roku 2022 vojtěška? 
Znamenalo by to rozorat stávající víceletý porost a založit travnatý 
pás. 

V roce 2024 (a dále) platí výjimka pro plochy oseté před 1. dubnem 
2023 víceletou plodinou. Rozorání porostu není nutné.   

14 
Jaká bude minimální a maximální šíře liniových úhorů pro prémiovou 
ekoplatbu? 

Minimální šíře nektarodárných liniových úhorů je 6 metrů, maximální 
30 metrů. Minimální délka je 20 metrů a dále platí pravidlo, že 2 
liniové úhory téhož žadatele nesmí být k sobě blíž než 50 metrů. 

15 

Pochopila jsem to dobře, že když jme si na zelený úhor převedli 
některé TTP, tak v roce 2025 nám zase skočí do TTP a mi přijdeme 
o plochy zeleného úhoru? A už nelze ho tam mít? 

Popsaná interpretace je správná – od začátku roku se úhory, 
přeměněné z původní kultury „T“ budou vracet zpět do kultury „T“. 
Postup je zakotven v nařízení vlády č. 307/2014, které mj. upřesňuje 
definice zemědělských kultur.  

Od roku 2025 tedy bude nutné zvážit jiné možnosti naplňování 
neprodukčních ploch. 

16 
Mohu poprosit ještě jednou o vysvětlení: pokud chce žadatel převést 
zelené úhory na sesterskou společnost ve výši 20 % z původních 
úhorů založených v roce 2023 a ponechá je i nadále v zelených 

Pokud platí, že výměra původně deklarovaných úhorů poklesne o 20 
% (max. o 25 %), bude původnímu žadateli vyplacena ekoplatba na 
kompletní výměru kultury „U“, která vstoupila do jednotné žádosti 
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úhorech – bude to možné bez sankce? Platí tedy to, že pokud to 
bude do 25 %, tak je převod bez sankce? 

2023. Podmínka vyčlenění neprodukčních ploch (pokud nebylo 
zjištěno jiné pochybení) je splněná. 
Převedený úhor se zároveň zohlední novému uživateli s druhým 
rokem trvání. 

17 

Když letos budu žádat úplně poprvé jako nový = začínající (mladý) 
zemědělec o dotace, jak se prokážu jako aktivní zemědělec? Postačí 
být zemědělský podnikatel a mít evidovanou půdu v LPIS? 

Zemědělci, kteří zahajují v roce podání žádosti zemědělskou 
činnost, jsou za aktivní zemědělce považováni automaticky. Platí, že 
žadatel musí být zemědělským podnikatelem a musí disponovat 
alespoň 1 hektarem půdy v LPIS (1 ha se rozumí i v nápočtu 
menších ploch). 

18 
Lze ochranné pásy kolem vod zařazené do neprodukční plochy 
sklidit do 1. 6.? 

Pro ochranné pásy zařazené do neprodukčních ploch platí období 
zákazu produkce od 1. června do 15. července.   

19 

Pokud žadatel měl pouze jednoleté úhory, které letos zaoral a může 
tedy – pokud to správně chápu – plnit všechna procenta vyčlenění 
neprodukčních ploch PVN, tak je může všechny sklidit? 

Předpokládáme, že dotaz směřuje k avizované výjimce pro 
neprodukční plochy pro rok 2024. Pak potvrzujeme, že požadované 
procento se plní bez omezení typu neprodukční plochy, tzn. může 
být splněné kompletně jen plochami s plodinami vázajícími dusík. 
Tyto nesmí být ošetřené POR (v období od vysetí do sklizně), ale 
mohou být sklizeny (i před 15. červencem, za předpokladu 
ponechání posklizňových zbytků), stejně tak meziplodiny mohou být 
sklizeny. 

20 

Prosím o možnosti, diskuzi, přidat do VCS plodin, citlivých komodit 
zařadit i trávy na semeno na orné. 

Spektrum plodin, které jsou podporované v platbě vázané na 
produkci, vyplývá z široké diskuse při přípravách a schvalování 
Strategického plánu. Tímto procesem by musela proběhnout 
případná úprava platby vázané na produkci, včetně diskuse nad 
finančním zdrojem pro novou platbu. 

21 

Zatravňování orné půdy: souhlas OOP doručit SZIF do konce 
kalendářního roku – výjimky udělované OOP k ošetřování travních 
porostů vkládá OOP přímo do LPIS žadatele. Bylo by možné to v 
případě souhlasu se složením zatravňovací směsi udělat stejně, 
přímo od OOP na LPIS? 

Souhlasné stanovisko OOP pro podopatření AEKO – Zatravňování 
orné půdy se také vkládá do LPIS ENVIRO žadatele. Jedná se o 
výjimky označené jako č. 18 a 19. 

22 
Výsevek směsi u IP révy 20 kg/ha – je míněn hektar celkové výměry 
DPB nebo jen skutečně osetá plocha meziřadí? 

Minimální výsevek 20 kg je vztažen na jeden hektar vinice, tedy 
DPB. 
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23 

EZ – absolvování povinného školení...Pokud má žadatel x letou 
praxi v zemědělství, navíc ekologického, potřebuje opravdu školení?  
Není to zbytečný "výlet"? 

Podmínka absolvování povinného školení v intervenci Ekologické 
zemědělství vychází z evropské legislativy (čl. 70 (9) prováděcího 
nařízení Komise (EU) 2021/2290) a dne 24.11.2022 byla schválena 
Evropskou komisí v rámci Strategického plánu Společné 
zemědělské politiky. Tato podmínka je také zohledněna v sazbě 
dotace pro ekologické zemědělství. Jejím vypuštěním by tedy došlo 
ke snížení sazby. 

S ohledem na měnící se legislativu ekologického zemědělství, 
možný souběh ekologického zemědělství s konvenčním a na nové 
trendy v agrotechnických postupech v ekologickém zemědělství 
bude školení, které je povinné 1x za závazek, přínosné i pro zkušené 
zemědělce. Zároveň u obdobného opatření Integrovaná produkce 
přineslo zavedení povinného školení významné snížení chybovosti 
žadatelů při plnění podmínek poskytnutí dotace. 

24 

Není mi jasné v integr. produkci brambor co musím doložit každý rok 
do 31.1. na SZIF a co za ty dva roky v průběhu toho pětiletého 
závazku? 

Žadatel má povinnost doložit do 31. 1. následujícího kalendářního 
roku v rámci titulu IP brambor následující kopie dokladů: výsledky 
rozborů půdy na obsah chemických látek z každého zařazeného 
DPB, výsledky rozborů brambor na obsah chemických látek (pokud 
v příslušném kalendářním roce žadatel deklaruje, že bude provádět 
odběry a rozbory brambor) a na rezidua pesticidů (dokládá se 
každoročně). Dále žadatel dokládá kopie k informacím DPB (karty 
DPB). 

25 

Není nám jasný termín sklizně TTP, jsme v EZ i ANC. Který termín 
seče je nadřazený? 31.7. nebo 31.8. 

Standardně je pro EZ stanoven termín seče do 31.7. Pouze v 
případě, že se daný díl půdního bloku nachází alespoň z 50 % jeho 
výměry v oblasti podle § 2 odst. 1 písm. a) bodu 1 nařízení vlády 
upravujícího opatření pro oblasti s přírodními omezeními za 
podmínek uvedených v písmenech b) až d), je první seč s odklizením 
biomasy možné na tomto DPB provést do 31. srpna příslušného 
kalendářního roku. V případě, že byste zároveň pobírali dotace na 
AEKO ošetřování extenzivních travních porostů, je třeba ověřit si 
v LPIS, zda nemáte pro AEKO stanoven jiný termín seče. Pokud 
ano, pak se řídíte termínem stanoveným pro AEKO. 

aspi://module='ASPI'&link='81/2023%20Sb.%2523'&ucin-k-dni='30.12.9999'
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26 

Prosím o potvrzení možnosti opětovného zatravnění DPB. Žadatel 
měl v roce 2019 zařazeny DPB v AEKO ZATR. Po ukončení 5ti 
letého cyklu na začátku roku 2024 DPB rozoral, v LPIS změnil 
kulturu z G na R. Následující den se mu u DPB - podrobné AEKO 
2023 + Info opět načetlo, že má možnost díly půdních bloků znovu 
zařadit do AEKO a zatravnit s dotací…, opravdu tomu tak je? 

Smyslem poskytované dotace není podporovat opakované 
zatravňování orné půdy. Cílem je podpořit trvalou změnu orné půdy 
na trvalý travní porost, na který je dále možné žádat o dotace v rámci 
AEKO ošetřování extenzivních travních porostů. V souladu 
s evropskou legislativou je nicméně převod kultury z G na T 
prováděn až po uplynutí pátého roku po provedení zatravnění. 

 


